

الجنسية: مصرية

الاسم: كريمة كمال طنطاوي كامل

تاريخ وجهاً الميلاد: ١٩٩٠/٢/٤ - محافظة الجيزة

الدرجة: ماجستير

التخصص: صحافة

المشرف: أ.د/ هشام عطية عبد المقصود

عنوان الرسالة: أطر تقديم أدوار المواطنين في التغطية الخيرية للأحداث الجارية وعلاقتها بطبيعة

مصادر المعلومات في الفترة من ٢٠١١ إلى ٢٠١٣

ملخص الدراسة:

استهدفت الدراسة رصد وتحليل وتفسير أطر تقديم أدوار المواطن المصري في التغطية الخيرية للأحداث الجارية بمصر خلال الفترة من ٢٠١١ إلى ٢٠١٣ وعلاقتها بطبيعة مصادر المعلومات. وذلك من خلال دراسة تحليلية مستخدمة لمنهج المسح الإعلامي. بالاعتماد علي أداتي تحليل القوي الفاعلة وتحليل المضمون، وتم تطبيقهم بناءً علي الدراسة الاستطلاعية علي الصفحات الأولى لصحف: الجمهورية والمصري اليوم والحرية والعدالة. وتمت الدراسة داخل ثلاث فترات زمنية شهدت اختلافاً واضحاً في المعالجة الإعلامية نتيجة تغير القوي الحاكمة؛ وهم: فترة حكم المجلس العسكري وفترة حكم محمد مرسي وفترة ما بعد ثورة ٣٠ يونيو. واعتمدت الباحثة في سحب العينة علي أسلوب الفترات الزمنية الكاشفة داخل التغطية الصحفية. وتم استخدام نظرية تحليل الأطر الخيرية.

وخلصت الدراسة إلي هيمنة الأطر المحددة علي التغطية. واشتركت الصحف الثلاث في ارتفاع نسبة وضع المواطن وفتاته في إطار الاهتمام به تلاه إظهاره كضحية. ونلاحظ أن كلا الإطارين يندرجان تحت تصنيف الأطر التي تصنعها جهة نحو المواطن، وهو يدل علي أن السياسات التحريرية للصحف الثلاث يتراجع اهتمامها بالأدوار التي يصنعها المواطن لنفسه مقابل اهتمامهم بالأدوار التي تُصنع له من جهات أخرى. وتبين وجود علاقة بين المصادر المتحدثة عن المواطن وإطار المواطن الذي يظهر داخل كل صحيفة. وأتضح من التحليل أن صحف الدراسة في تناولها للمواطن داخل التغطية الخيرية تضعه في إطار معين يخدم توجه هذه الصحف. وهو ما كان له تأثيره علي تحديد نمط التغطية الخيرية، وتحديد القوي الفاعلة في المعالجة وكيفية توظيفهم في شرح الأحداث وبناء الإطار. واستطاعت الباحثة كشف آليات التحيز داخل التغطية من خلال رصد وتحليل وتفسير توظيف مصادر الأخبار في التغطية.

الكلمات المفتاحية: المواطن - المواطن المصري - الأطر - مصادر الأخبار - ثورة - المواطنة - الجمهور - المرأة - الرجل - الشباب - الأطفال - العمال - المهنيون - الفلاح - الطلاب - أصحاب المعاشات - ذوي الإعاقة - الناخبون - ضباط الشرطة - ضباط الجيش - أعضاء الهيئة القضائية - المتظاهرون - أسر الشهداء - البلطجية - الحجاج - الركاب - الشيعة - المسلمون - الأقباط - الإسلاميون.

Name: Karima Kamal Tantawy Kamel

Nationality: Egyptian

Date and Place of birth: 4 - 2 - 1990 / Giza

Degree: Master

Specialization: Press

Supervisor Prof. Dr: Hisham Attia Abd- El Maksoud

Title of Thesis: Framing citizens' roles in news coverage for current events and their relations with the information sources from 2011 to 2013.

Thesis summary:

The study aimed to monitor, analyze and interpret the frames of the Egyptian citizen role in the press coverage for the current events in Egypt from 2011 to 2013 and their relations with the news sources. This'll be through analytical study using news framing theory and media survey method depending on the actors analysis and content analysis tools. These were applied on the front pages of AL GOMHURIA, AL MASRY AL YOUM and FREEDOM & JUSTICE newspapers. The study was done in three time periods: the military council rule, Mohamed Morsi rule and the period post 30th June revolution.

This study found that: the specific frames dominate the press coverage. The three newspapers showed a high percentage of placing the citizen within the frame of caring for him, then showing him as victim. This both frames are categorized as frames that organization made for the citizen. This shows that the editorial policy of the three newspapers reflects less care for the roles which the citizen makes for himself and cares more for the roles made for him. The study found a relation between the sources talking about the citizen and the frame of the citizen that appears in each newspaper. It also was clear that the studied newspapers in tackling the citizen in the news coverage put him in a certain frame that serves the policy of this newspaper. This had its effect in specifying the actors and how to use them in explaining the events and building the frames. The researcher was able to uncover the bias mechanisms used inside the coverage by monitoring, analyzing and interpreting the employment of news sources.

Key words: the citizen/ Egyptians/ frames/ news sources/ revolution/ citizenship/ audience/ women/ men/ youth/ children/ workers/ professionals/ farmer/ students/ voters / Pensioners/ disabled/ Police officers/ army officers/ judiciary members/ protesters/ martyr's families/ thugs/ Pilgrims/ passengers/ Shias/ Muslims/ Copts/ Islamists.

Cairo University

Faculty of Mass Communication

Journalism Department

Framing citizens' roles in news coverage for current events and their relations with the information sources from 2011 to 2013.

Thesis submitted for obtaining masters degree in mass communication

Presented By:

Karima Kamal Tantawy Kamel

Supervisor Prof.Dr:

Hisham Attia Abd– El Maksoud

2015